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Łódzkie pełne atrakcji dla turystów
Poznaliśmy laureatów konkursu „,Weekend na wsi 
- pełen smaku i atrakcji”. Nagradzamy w nim 
miejsca, w których można spędzić fantastyczny urlop.
                                                   Strona 15

Drzwi do kultury szeroko otwarte
Spektakle i koncerty oglądane na żywo, setki 
materiałów: fi lmów, recenzji, warsztatów. 
Portal „Drzwi do kultury” okazał się sukcesem.                 
                                           Strona 13

Udany rok dla rozwoju kolei
Rekordowa dotacja od rządu Prawa i Sprawiedliwości, 
nowe połączenia ŁKA, nagroda za proekologiczne 
rozwiązania, a zyskują przede wszystkim pasażerowie. 
                                                     Strona 6
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Komisja Europejska zatwierdziła Program Fundusze Europejskie dla Łódzkiego. 
Do naszego województwa trafi  rekordowa kwota 2 miliardów 745 milionów euro.
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Komisja Europejska zatwierdziła Program Fundusze Europejskie dla Łódzkiego. 
Do naszego województwa trafi  rekordowa kwota 2 miliardów 745 milionów euro.
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To był r y rok  a  a y a a o o a
Rozmowa z Grzegorzem Schreiberem, marszałkiem województwa łódzkiego

Jak Pan zapamięta rok 2022?
- Trudno go jednoznacznie ocenić. 
Wiele naszych działań w 2022 roku 
zdeterminowały dwa wydarzenia 
o skali globalnej, czyli kolejne fale 
epidemii koronawirusa na począt-
ku roku, a zaraz potem agresja Rosji 
na Ukrainę i wszelkie konsekwencje 
związane z tym haniebnym aktem.

Atak i jego bestialstwo było dla nas 
wszystkim wstrząsem, ale też spraw-
dzianem empatii i solidarności z ofi a-
rami rosy jskiej agresji. O naszej po-
mocy dla Ukraińców mówił cały 
świat, więc można powiedzieć, że 
go zdaliśmy…
- Nie można było inaczej. Musieli-
śmy zrobić co w naszej mocy, żeby 
wesprzeć naszych sąsiadów w tych 
dramatycznych chwilach. Stąd nasze 
szybkie działania, które były podpo-
rządkowane zmieniającą się wojenną 
rzeczywistością. Pociągi wysyłane 
na granicę po ludzi, którzy uciekali 
przed bombardowaniami i najeźdź-
cami, pomoc rodzinom, które zna-
lazły schronienie w naszym woje-
wództwie. Pojechałem pierwszym 
pociągiem, który we współpracy 
z rządem Prawa i Sprawiedliwości 
i panem wojewodą Tobiaszem Bo-
cheńskim wysłaliśmy po uchodźców. 
To, co zobaczyłem na miejscu po-
wodowało, że głos wiązł w gardle. 
Przerażeni ludzie, zwłaszcza dzie-
ci, niepewni tego, co ich czeka i co 
spotkało bliskich, którzy zostali. 
To wszystko utwierdziło mnie w prze-
konaniu, że musimy działać. 
Że Ukrainie trze-
ba pomóc, 

zwłaszcza ludziom, którzy u nas 
schronili się przed wojną. Że trzeba 
się postarać, aby czuli się tu dobrze 
i mogli żyć w jak największym stop-
niu normalnie.

Mimo wojny i problemów, które przy-
niosły jej konsekwencje, było sporo 
wydarzeń, które sprawiają, że rok 
2022 można zaliczyć do udanych. 
Co Pan stawia najwyżej?
- Na pewno jedną z informacji roku 
jest zatwierdzenie przez Komisję Eu-
ropejską naszego Programu Fundusze 
Europejskie dla Łódzkiego. Zwłasz-
cza że Łódzkie otrzyma z Unii re-
kordową kwotę ponad 2,7 miliarda 
euro, czyli o pół miliarda więcej niż 
w poprzednim okresie fi nansowania. 
To wielki sukces. Tym większy, 
że negocjacje z Komisją Europejską 
nie były łatwe. Jednak my solidnie 
się do nich przygotowaliśmy, dlatego 
ten sukces smakuje jeszcze pełniej.

Rekordowe były też kwoty, jakie na-
sze województwo otrzymało dzięki 
wsparciu rządu Prawa i Sprawiedli-
wości.
- Współpraca z rządem po prostu 
przynosi korzyści mieszkańcom na-
szego województwa. Nam układa się 
ona świetnie, bo podobnie rozumie-
my służbę publiczną, czyli jako mi-
sję, w której najważniejsi są ludzie. 
Skwapliwie korzystamy ze wszyst-
kich rządowych programów wspiera-
jących realizację potrzeb mieszkań-
ców i namawiamy do tego lokalne 
samorządy. Mieszkańcy Łódzkiego 
już widzą efekty, jakie przynosi ko-
rzystanie z tych programów i apliko-
wanie o oferowane w nich pieniądze.

Imponująca była kwota na realizację 
ważnych dla naszego województwa 
inwestycji fi nansowanych z progra-
mu Kolej Plus. Otrzymaliśmy ponad 
miliard złotych na wszystko, o co się 
staraliśmy. Spodziewał się pan peł-

nego sukcesu?
- Bardzo na nie-

go liczyłem, 
bo walka 
z wyklucze-
niem komu-
nikacyjnym 
jest jednym 
z  moich 

priorytetów 
i staram się, 

aby mieszkań-
cy naszego wo-

jewództwa byli 
mobil-

ni. Żeby mogli spokojnie i komfor-
towo dojechać, dokąd będą chcieli. 
Inwestycje fi nansowane z programu 
„Kolej Plus” to jeden z kilku wago-
nów składu, który wysłaliśmy w tym 
celu. Udało się i to jeden z powodów 
do dumy w 2022 roku. Walce z wy-
kluczeniem komunikacyjnym, ale też 
poprawie bezpieczeństwa, służą także 
inwestycje w budowę i remonty dróg. 
2022 rok był pod tym względem wy-
jątkowo udany. Jednym ze sztanda-
rowych przykładów jest zakończony 
tuż przed końcem roku remont drogi 
wojewódzkiej w Koluszkach. O tyle 
trudny, że wymagał budowy nowego 
wiaduktu nad torami kolejowymi.

Sądząc po zainteresowaniu i reak-
cjach mieszkańców, kolejnym sukce-
sem był ogłoszony w kwietniu pro-
gram „Łódzkie Ogrodem Polski”. 
Nasz region będzie enklawą zieleni?
- W Łódzkiem już jest zielono, ale 
chciałem, żeby było jeszcze ładniej. 
Stąd pomysł zainspirowania samorzą-

dów lokalnych, żeby tworzyły 
tereny zielone i wsparcie tych 
zamierzeń. Zależy mi na tym, 

aby w Łódzkiem zdrowo 
i przyjemnie się mieszka-
ło, pracowało i odpoczy-
wało. Program cieszył 
się dużym powodze-
niem, więc myślę, 
że to także jeden z na-

szych tegorocznych suk-
cesów.

Na podatny grunt padł też adresowa-
ny do najmniejszych miejscowości 

w województwie projekt „Infrastruk-
tura sołecka na plus”. Odwiedzał pan 
latem miejscowości, które otrzymały 
dotacje. Jakie były reakcje?
- Entuzjastyczne. To było wzruszają-
ce widzieć, jak mieszkańcy sołectw 
cieszą się z tych pieniędzy. Od po-
czątku wspieramy mniejsze miej-
scowości, ponieważ często słysza-
łem, że w poprzednich kadencjach 
ich mieszkańcy czuli się zapomnia-
ni, wykluczeni. A to przecież ludzie, 
którzy często mają mniejsze możli-
wości niż mieszkańcy dużych miast. 
Warto wspomnieć, że w 2022 roku 
przeznaczyliśmy na programy wspie-
rające sołectwa 10 milionów złotych. 
Reagujemy na potrzeby. Przypomnę, 
że w roku 2017, czyli zanim Prawo 
i Sprawiedliwość przejęło władzę 
w Sejmiku i Urzędzie Marszałkow-
skim, dotacje dla sołectw wynosiły 
dziesięć razy mniej. Tereny wiejskie 
wspieramy na różne sposoby, choć-
by pieniędzmi na budowę i remonty 
dróg dojazdowych do pół, dotacjami 

dla spółek wod-
nych i samorządów 
na walkę z suszą, 
zwłaszcza rolniczą.

Co przyniesie nam 
rok 2023?
- Świat, a co za tym 
idzie nasz kraj, jest 
w trudnym momen-
cie. Trwa wojna 
w Ukrainie i wywo-
łany w dużej mie-
rze z tego powodu 
kryzys finansowy 
i energetyczny. Ale 
ja jestem nastawiony 

optymistycznie. Jeste-
śmy chwilę po tym, jak 

Sejmik uchwalił przygo-
towany przez zarząd wo-

jewództwa projekt budżetu. 
To miliard siedemset mi-

lionów złotych, które podzieli-
liśmy tak, aby nasz region mógł się 
jeszcze lepiej rozwijać. Priorytety 
są dla mnie niezmienne od począt-
ku tej kadencji: transport publicz-
ny rozumiany jako walka z wyklu-
czeniem komunikacyjnym, wsparcie 
rozwoju przedsiębiorczości, wspar-
cie dla rolnictwa i w ogóle terenów 
wiejskich, promowanie i wspiera-
nie zdolnych uczniów i studentów, 
ochrona środowiska, kultura i dzie-
dzictwo narodowe, w tym ratowa-
nie naszych zabytków. To ambitny 
projekt, ale my nie boimy się cięż-
kiej pracy, więc jestem przekonany, 
że go zrealizujemy.
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Wiadomość o decyzji w sprawie funduszy dla Łódzkiego przywiózł do Polski wiceprzewodniczący wykonawczy Komisji 
Europejskiej Frans Timmermans, który spotkał się na Stadionie Śląskim w Chorzowie z marszałkami województw. 
- Rozumiem, że trudny etap negocjacji możemy uznać za zakończony - mówił podczas spotkania z unijnym politykiem 
marszałek Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego

Rekordowe fundusze z Unii Europejskiej
Jedna z najważniejszych informacji 2022 roku dotarła do nas 
na początku grudnia. Komisja Europejska zatwierdziła program 
Fundusze Europejskie dla Łódzkiego. Do naszego województwa 
trafi  rekordowa kwota 2 mld 745 mln euro z Unii Europejskiej. 
To o pół miliarda euro więcej niż w poprzednim okresie 
programowania.

Negocjacje programu regionalnego 
Fundusze Europejskie dla Łódz-
kiego 2021-2027 z Komisją Eu-
ropejską trwały od czerwca. Pod 
koniec listopada Zarząd Wojewódz-
twa Łódzkiego zatwierdził i prze-
kazał KE ostateczną wersję, która 
została zaakceptowana.

Wcześniej przeprowadzone zo-
stały szeroko zakrojone konsulta-
cje społeczne, do których zaprosze-
ni zostali przedstawiciele różnych 
środowisk: samorządowcy, przed-
siębiorcy, organizacje pozarządo-
we, naukowcy. Wszystko po to, 
aby program odzwierciedlał po-
trzeby i oczekiwania mieszkańców 
regionu. Zgłoszonych zostało po-
nad 1 00 uwag. Większość została 
uwzględniona.

Na kwotę 2 mld 7  mln euro 
składają się: 1,7 mld euro na tzw. 
działania twarde, czyli inwesty-
cje w transport, infrastrukturę 
zdrowotną i kulturalną, a także 
na wsparcie dla przedsiębiorców. 

 mln euro na tzw. działania 
miękkie, czyli wsparcie społeczne, 
szkolenia dla pracowników i prze-

kwalifikowanie, a także stypendia 
dla studentów. 3 ,  mln euro to 
pula na rzecz Sprawiedliwej Trans-
formacji.

Właśnie przyjęcie przez Komi-
sję Europejską tzw. Terytorialnego 
Planu Sprawiedliwej Transforma-
cji, czyli środków na przekształce-
nie gospodarcze regionu Bełcha-
towa, było potrzebne do uznania 
całego programu Fundusze Euro-
pejskie dla Łódzkiego. Wiadomość 
o decyzji w tej sprawie przywiózł 
do Polski wiceprzewodniczący wy-
konawczy Komisji Europejskiej 
Frans Timmermans, który  grud-
nia spotkał się na Stadionie Ślą-
skim w Chorzowie z marszałkami 
województw węglowych. Tam po-
informował o zatwierdzeniu przez 
Komisję Europejską wszystkich 
pięciu planów sprawiedliwej trans-
formacji dla Polski.

- Rozumiem, że ten trudny etap 
negocjacji możemy uznać za zakoń-
czony - powiedział podczas spotka-
nia z unijnym politykiem rzegorz 
Schreiber, marszałek wojewódz-
twa łódzkiego. - Łódzkie skupia 

jak w soczewce cały problem, który 
chyba mają wszystkie regiony. Jest 
to starcie priorytetów. Ale wspól-
nym mianownikiem tych prioryte-
tów są ludzie. la strony rządowej 
najważniejsze było bezpieczeństwo 
energetyczne Polaków. Prioryte-

tem dla Komisji Europejskiej było 
ograniczenie emisji dwutlenku wę-
gla. My samorządowcy też patrzy-
my przez pryzmat ludzi, dlatego 
chcieliśmy w procesie transforma-
cji zapewnić mieszkańcom naszego 
regionu bezpieczeństwo socjalne 

wynikające z bezpieczeństwa pra-
cy, czyli normalnego życia. Zderze-
nie tych priorytetów i osiągnięcie 
dobrego rezultatu dla wszystkich 
jest niewątpliwym sukcesem tych 
rozmów.

JG

o ki a  y i r kor o a o a a o  r
2,3 miliarda złotych otrzymały samorządy z naszego województwa w drugiej edycji Rządowego Funduszu 
Polski Ład. Było to kolejne rekordowe wsparcie dla Łódzkiego w ramach współpracy z rządem Prawa 
i Sprawiedliwości. Poprzedni rekord padł… podczas pierwszej edycji Polskiego Ładu.

Wyniki drugiej edycji Rządowego 
Funduszu Polski Ład premier Ma-
teusz Morawiecki ogłosił 30 maja 
2022 roku. Samorząd Wojewódz-
twa Łódzkiego tym razem otrzy-
mał  milionów złotych. Prawie 

 mln zł na zakup taboru kolejowe-
go, czyli czterech zestawów elektrycz-
nych. 30 mln na poprawę bezpieczeń-
stwa przy drogach wojewódzkich, 

czyli w 1 0 miejscach. Powstaną 
chodniki, przejścia dla pieszych, sy-
gnalizacje świetlne.

Te świetne dla mieszkańców re-
gionu wieści marszałek rzegorz 
Schreiber przekazał w miejscowości 
Wrzeczko w powiecie łowickim. Miej-
sce nie było przypadkowe. To właśnie 
tutaj - dzięki pieniądzom z Polskiego 
Ładu - zbudowany zostanie chodnik 

wzdłuż 2, -kilometrowego odcinka 
drogi wojewódzkiej nr 70 .

W drugiej edycji programu Polski 
Ład wszystkie samorządy, które zło-
żyły chociaż jeden wniosek, otrzy-
mały dotacje na budowę i moderni-
zację m.in. dróg, szkół czy inwestycje 
wodno-kanalizacyjne. ofi nansowa-
nie otrzymało blisko  tys. wniosków.

OS, AA

W pierwszej edycji Programu Inwestycji Strategicznych Polski Ład mieszkańcy naszego województwa otrzymali 1,8 miliarda złotych. Samorząd Województwa Łódzkiego 
otrzymał wówczas 94 mln zł na rozbudowę systemu komunikacyjnego. Na dwa projekty. Pierwszy to zakup 20 autobusów hybrydowych oraz systemu biletowego dla przewoźników. 
Drugi polega na modernizacji nawierzchni 150 km dróg wojewódzkich wraz z poboczami. 
Remonty dróg wojewódzkich ze wsparciem dotacji z Polskiego Ładu już dobiegają końca. Oto kilka przykładów:

Wyremontowana droga wojewódzka nr 483 
w okolicach Chabielic w powiecie bełchatowskim

Nowa nakładka asfaltowa na drodze wojewódzkiej 482 
między Dębołęką a Zapolem w powiecie sieradzkim

Odnowiona droga wojewódzka nr 707 
w Rawie Mazowieckiej 

2   ł   o r y ały a or y  a o o a 
 r i  y i ro ra  y i ra i y  o ki a

  ł  y o iła o a a  i r  y i 
o ki o a

Fundusze europejskie dla Łódzkiego były jednym z ważnych tematów grudniowego Europejskiego Forum Gospodarczego. 
Mówił o nich, między innymi Piotr Adamczyk, wicemarszałek województwa łódzkiego
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or y i y r a a krai
Samorząd województwa łódzkie-
go od pierwszych chwil rosyjskiej 
agresji zaangażował się w pomoc 
dla ofi ar wojny oraz mieszkańców 
regionu, którzy wspierali naszych 
wschodnich sąsiadów. A otwierali 
oni serca, domy i portfele, aby pomóc 
uciekającym przed wojną Ukraiń-
com. W pierwszych dniach rosyjskiej 
agresji Urząd Marszałkowski w po-
rozumieniu z wojewodą łódzkim zor-
ganizował w Łódzkim omu Kultury 
recepcyjny punkt pomocy - Łódzkie 
dla Ukrainy, do którego mogli zgła-
szać się uchodźcy i gdzie mieszkań-
cy regionu mogli dostarczać dary 
dla potrzebujących. Uciekającym 
przed wojną umożliwiono bezpłatne 
przejazdy pociągami Łódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej. Mogli też korzystać 
z wojewódzkich szpitali.

zięki specjalnym połączeniom 
uruchomionym przez marszałka 

rzegorza Schreibera do Łodzi po-
ciągami i autokarami ŁKA przy-
wieziono kilka tysięcy uchodźców. 
Pierwszy pociąg wyruszył  marca 

do Przemyśla. Kolejne przywoziły 
uchodźców z Jarosławia w woje-
wództwie podkarpackim i Chełma. 
Pięcioma wysłanymi przez mar-
szałka składami przyjechało ponad 
2 tysiące osób.

11 milionów złotych na pomoc 
dla obywateli Ukrainy przeznaczył 
Sejmik Województwa Łódzkiego. 
Większa część tych pieniędzy prze-
znaczona została na zakwaterowa-
nie uchodźców, remont i moderni-
zację pomieszczeń przeznaczonych 
na ten cel, a także wyżywienie, środ-
ki czystości, transport, integrację 
i aktywizację społeczną, naukę ję-
zyka, kulturę, sport. wa miliony 
złotych przeznaczono na program 
„Moce nadŁódzkie”. To pieniądze 
na dofi nansowanie działań prowa-
dzonych przez organizacje pożytku 
publicznego w celu poprawy sytuacji 
uchodźców z Ukrainy, którzy przy-
byli do naszego regionu.

la partnerskich obwodów 
na Ukrainie: czerniowieckiego, ode-
skiego, winnickiego i wołyńskie-

go, Urząd Marszałkowski wysyłał 
transporty z żywnością, kocami, śpi-
worami, środkami opatrunkowymi 
i higienicznymi. Wyjeżdżały tam 
w pełni wyposażone karetki pogo-
towia przekazywane z zasobów 
Wojewódzkiej Stacji 
Ratownictwa Medycz-
nego. W wyniku 
współpracy sa-
morządu wo-
jewództwa 
łódzkiego 
z organiza-
cją Polish In-
tegration Support 
Centre do naszego re-
gionu przyjechały tiry 
z pomocą dla uchodź-
ców z Ukrainy, którzy zna-
leźli się na terenie naszego 
województwa.

W szkołach prowadzonych przez 
samorząd województwa: w Łodzi, 
Zgierzu, Sieradzu, Piotrkowie, To-
maszowie, Łowiczu i Skierniewi-
cach uchodźcy mogli bezpłatnie 

Napaść Rosji na Ukrainę w lutym 2022 roku była dla wszystkich szokiem. Ale szybko 
zintegrowaliśmy się w chęci pomocy Ukraińcom. Tym, którzy uciekali przed wojną, i tym, którzy 
zostali, żeby walczyć z rosyjskim najeźdźcą.

or y i y r a a kraior y i y r a a krai

Pociągami przyjeżdżały głównie kobiety oraz dzieci.
To właśnie los najmłodszych najbardziej wzruszał wolontariuszy

Dla partnerskich obwodów w Ukrainie Urząd Marszałkowski wysyłał transporty 
z żywnością, kocami, śpiworami środkami opatrunkowymi i higienicznymi

Dawna siedziba Wojewódzkiego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli w Sieradzu 
stała się azylem dla uchodźców z Ukrainy. Zarząd Województwa Łódzkiego 
przekazał na ten cel część budynku. Wykonanie prac adaptacyjnych to efekt 
porozumienia z sieradzkim urzędem miasta

W szkołach prowadzonych przez samorząd województwa uchodźcy mogli 
bezpłatnie uczyć się języka polskiego. Pierwszy kurs rozpoczął się w kwietniu 
w Zespole Szkół Nowoczesnych Technologii w Łodzi

Dzięki specjalnym połączeniom uruchomionym przez marszałka Grzegorza Schreibera uchodźcy, 
którzy koczowali na przejściach   granicznych mogli bezpiecznie dojechać do naszego regionu. 
Pierwszy pociąg wyruszył 5 marca do Przemyśla

Urząd Marszałkowski zorganizował kolonie dla dzieci z Ukrainy

fot. PW
fot. PW

fot. AS
fot. AS

fot. AS

fot. PW

uczyć się języka polskiego. atem 
Urząd Marszałkowski zorganizował 
kolonie dla dzieci z Ukrainy. W o-
bieszkowie pod Łodzią wypoczy-
wały te, które do Polski przyjechały 

zaraz po wybuchu wojny. W Spale 
spędziły kolonie dzieci z obwodów 
partnerskich województwa łódzkie-
go w Ukrainie: winnickiego, ode-
skiego i wołyńskiego.                   AA
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or  o r y ło i r io  o ki i ro y
- Jeżeli możesz uczynić coś lepiej, zrób to – tym cytatem Thomasa Edisona, odkrywcy i przedsiębiorcy, marszałek Grzegorz Schreiber otworzył 
Europejskie Forum Gospodarcze Łódzkie 2022. Nawiązał w ten sposób do hasła tegorocznej edycji wydarzenia, czyli innowacji.

fot. PW
fot. PW

fot. PW
fot. TG

Forum, które trwało od 1  do 1  grud-
nia w hotelu Andel s w Łodzi, jest 
jednym z największych wydarzeń go-
spodarczych w Polsce. Miało bogaty 
program. oście mogli wziąć udział 
w dziesiątkach paneli, warsztatów, 
wykładów, sesji plenarnych. Tematy-
ka? Choć hasło przewodnie brzmiało 
„Biznes w erze innowacji”, różnorod-
na. Poszczególne zagadnienia przy-
bliżali wybitni eksperci  w swoich 
dziedzinach: praktycy i teoretycy biz-
nesu, naukowcy, przedstawiciele rzą-
du, samorządów, goście z zagranicy.

Ważnym tematem forum była 
wojna w Ukrainie. Poświęcona zo-

stała temu sesja plenarna, podczas 
której goście z Ukrainy, marszałko-
wie polskich województw granicz-
nych - lubelskiego i podkarpackiego, 
a także eksperci zajmujący się dro-
nami rozmawiali o przyszłości ryn-
ku systemów bezzałogowych. Pełne 
wzruszeń były odwiedziny delega-
cji z regionu Podolskiego w Ukra-
inie u osób, które schroniły się 
przed wojną w Piotrkowie Trybu-
nalskim.Ogromnym zainteresowa-
niem cieszyły się panele prowadzone 
przez Marka Kamińskiego, biz-
nesmena, podróżnika, pierwszego 
zdobywcę obu biegunów Ziemi,

oraz generała Romana Polko, legen-
dę polskiego wojska, dwukrotnego 
dowódcę elitarnej jednostki ROM. 

Forum okazało się też miejscem, 
w którym dobrze czuli się przedsta-
wiciele ŁKS i Widzewa Łódź. Prezesi 
obu klubów w towarzystwie Jerzego 
Engela, byłego selekcjonera repre-
zentacji Polski, rozmawiali o mar-
ketingowej sile futbolu.

rugi dzień forum zwieńczyła gala 
Nagrody ospodarczej Wojewódz-
twa Łódzkiego „Biznes na plus”. 
To doroczne wyróżnienia dla fi rm 
z naszego regionu, które osiągają naj-
lepsze efekty ekonomiczne, realizu-

ją innowacyjne projekty, cieszą się 
uznaniem w kraju i za granicą, a tym 
samym promują Łódzkie. Tuż przed 
jej rozpoczęciem życzenia dla uczest-
ników forum - w specjalnie nagranym 
fi lmie - przekazał premier Mateusz 
Morawiecki, a Iwona Koperska, prze-
wodnicząca Sejmiku odczytała list 
od marszałek Sejmu Elżbiety Witek. 

alę prowadzili Agata Konarska i To-
masz Kammel. wiazdą muzyczną 
był zespół e Mono.

Istotnym wydarzeniem trzeciego 
dnia była dyskusja na temat Cen-
tralnego Portu Komunikacyjnego. 
Wzięli w niej udział marszałek 

rzegorz Schreiber oraz Zbigniew 
Rau, minister spraw zagranicznych, 
wiceminister Marcin orała, peł-
nomocnik rządu ds. CPK oraz 
Mikołaj Wild, prezes CPK. W trakcie 
wydarzenia podpisana została umo-
wa dotycząca CPK i województwa 
łódzkiego. 

Na mocy zawartej umowy Cen-
tralny Port Komunikacyjny przekaże 
10 mln zł na zakup nowych autobu-
sów hybrydowych dla wojewódz-
twa łódzkiego. Porozumienie zawar-
li Marcin orała, Mikołaj Wild oraz 
marszałek rzegorz Schreiber.

KW, AK, JG

Tegoroczni laureaci Nagrody Gospodarczej Województwa Łódzkiego. Nagrodę Zarządu WŁ otrzymały ex aequo dwie fi rmy: Ceramika Paradyż i Grupa Tubądzin. W kategorii „,Łódzkie zaprogramowane na przyszłość” 
statuetkę otrzymała fi rma APS - Ekoinnowacje. Nagroda „,Sukcesja z sukcesem” powędrowała do rąk właścicieli przedsiębiorstwa AMZ-KUTNO S.A. Nagrodę w kategorii „,Międzynarodowy sukces” otrzymała fi rma 
Irena Struniec Enterprise ze Zgierza. Nagroda publiczności trafi ła do rąk Mateusza Dróżdża, prezesa klubu Widzew Łódź, a nagroda specjalna do Wojskowych Zakładów Lotniczych nr 1 S.A. w Łodzi

fot. DPO

fot. DPO

Podczas EFG uhonorowani zostali wyjątkowi sportowcy z Łódzkiego. 
Nagrody oraz tytuły „Sportowego Ambasadora Województwa Łódzkie-
go” otrzymali panczenistka Karolina Bosiek, złota medalistka mistrzostw 
Europy w łyżwiarstwie szybkim (nagrodę odebrał w jej imieniu brat) 
oraz lekkoatleta Adam Kszczot za całokształt swojej sportowej kariery

Podczas swojego panelu generał Roman Polko mówił o tym, jakie są 
potencjalne scenariusze rozwoju konfl iktu zbrojnego w Ukrainie i jaki będzie 
to miało wpływ na Polskę

Uwierz, że możesz, a już będziesz w połowie drogi 
– z takim przesłaniem wystąpił podczas EFG Daniel Sieberg, 
były dyrektor wykonawczy Google i Huawei

Zastąp „,muszę”, „,trzeba”, „,wypada” słowami „,decyduję”, 
„,wybieram”, „,chcę" - przekonywał podczas swych paneli Marek 
Kamiński, biznesmen, podróżnik, zdobywca obu biegunów Ziemi. 
Opowiadał też, jak osiągać cele w trudnych warunkach

Współpraca gospodarcza i regionalna w Europie w obliczu zagrożeń wywołanych pandemią i skutkami wojny w Ukrainie były 
tematem dyskusji z udziałem przedstawicieli Europejskiego Komitetu Regionów – Europejskich Konserwatystów i Reformatorów. 
W debacie wzięli udział marszałek Grzegorz Schreiber oraz samorządowcy z Włoch, Finlandii, Czech, Hiszpanii i Węgier
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To był ko y bar o a y rok 
a ro o  ko i  ki

Rekordowa dotacja od rządu Prawa i Sprawiedliwości na rozbudowę tras i budowę nowych linii. 
Nowe połączenia Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej i nagroda za proekologiczne rozwiązania 
dla Samorządu Województwa Łódzkiego. A zyskują na tym przede wszystkim pasażerowie, 
mieszkańcy naszego województwa.

1 miliard 2 0 milionów złotych 
na inwestycje z rządowego Progra-
mu Uzupełniania okalnej i Re-
gionalnej Infrastruktury Kolejowej 
Kolej Plus. Projekty złożone przez 
Samorząd Województwa Łódzkie-
go do programu uzyskały to gigan-
tyczne dofinansowanie w połowie 
maja i dzięki temu zostaną zreali-
zowane.

Tę świetną dla mieszkańców 
Łódzkiego wiadomość przekaza-
li podczas konferencji na dworcu 
Łódź Fabryczna marszałek rze-

gorz Schreiber oraz wojewoda łódz-
ki Tobiasz Bocheński.

- To historyczny moment - mówił 
marszałek rzegorz Schreiber. - Od 
chwili, gdy pojawił się program Ko-
lej Plus, przystąpiłem do budowania 
pomysłów pozwalających zagospo-
darować w naszym regionie środki, 
które oferował. o tych pomysłów 
udało się przekonać samorządy, któ-
rym tak jak nam zależało, aby wal-
czyć z wykluczeniem komunikacyj-
nym. Tak powstało swego rodzaju 
konsorcjum. Bełchatów, Kleszczów, 

Wola Krzysztoporska, Wieluń przy-
stąpiły wspólnie z nami do tego pro-
jektu, gwarantując środki na miarę 
swoich możliwości.

Łączna wartość projektów, które 
w Łódzkiem zostaną zrealizowa-
ne dzięki programowi Kolej Plus 
to 1 miliard 2 0 milionów złotych. 
Z czego 1 miliard 0 milionów to 
dofinansowanie rządowe, a pozo-
stała kwota to wkład marszałka 
województwa łódzkiego i pozo-
stałych uczestników konsorcjum.           

AA

o o i y o o a
zięki uruchomieniu nowych po-

łączeń mieszkańcy powiatu opo-
czyńskiego zyskali szybkie, kom-
fortowe i tanie połączenia z Łodzią. 
Czas przejazdu między Łodzią 
a Opocznem wynosi 7  minut. Bez-
pośrednią relację Łódź - Opoczno 
- Łódź obsługuje dwanaści pociągów. 
Pięć kolejnych składów jeździ na od-
cinku Koluszki - Opoczno oraz Toma-
szów Mazowiecki - Opoczno - Toma-
szów Mazowiecki.

Warto podkreślić, że do Opoczna 
pasażerowie podróżują nowymi, eko-
logicznymi pociągami hybrydowy-
mi, klimatyzowanymi, wyposażony-
mi w wi-fi  i strefę zabaw dla dzieci. 
Wcześniej kursowały po wojewódz-
twie trzy takie składy, głównie na trasie 
z Tomaszowa Maz. do Spały.

- Samorząd województwa łódzkie-
go na zakup pociągów hybrydowych 
zabezpieczył blisko 12  milionów zło-
tych - mówił na stacji w Opocznie pre-

zes Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej 
Janusz Malinowski.

W listopadzie rozstrzygnięty został 
kolejny przetarg na zakup czterech no-
wych pociągów dla ŁKA obejmuje 
również opcję zakupu 20 kolejnych . 
- Zakup nowych maszyn nie był-
by możliwy bez wsparcia rządu PiS 
i dzięki pieniądzom z Polskiego Ładu 
- mówi rzegorz Schreiber.

Nowe pociągi wyjadą na tory 
w Łódzkiem w 202  r.                   OS

Od 11 grudnia pociągi Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej wożą pasażerów do Opoczna. 
To nowy kierunek naszej kolei.

o  r y ło i
O przyznaniu nagród - już po raz dru-
gi, zdecydowali przedstawiciele Rail-
way Business Forum i redakcji „Rynek 
Kolejowy”. Przyznawane przez nich 
statuetki to wyraz uznania za działa-
nia nadające transportowi kolejowemu 
jeszcze bardziej ekologiczny charakter.

- W województwie łódzkim woli-
my działać zamiast mówić - stwier-
dził rzegorz Schreiber. - Mamy tego 
efekty, czyli Zieloną Kolej w Łódz-
kiem. Razem z prezesem ŁKA Janu-
szem Malinowskim podejmujemy od-
ważne decyzje i to się opłaca.

Podczas Kongresu Kolejowgo 
w Warszawie, gdzie wręczano nagrody, 
eksperci podkreślali skuteczność dzia-
łań samorządu województwa w kwestii 
rozwoju kolei, a szczególnie łączenia 
transportu kolejowego z drogowym.

- Imponujecie zwłaszcza odbudową 
ruchu kolejowego w miejscowościach, 
gdzie go nie było albo skończył się wie-
le lat temu - mówił Adrian Furgalski, 
przewodniczący Zarządu Forum Ko-
lejowego Railway Business i prezes 
Zarządu Zespołu oradców ospo-
darczych TOR. 

Przypomnijmy, że ŁKA jest także 
pierwszym pasażerskim przewoźni-
kiem w Polsce, który dołączył do pro-
gramu Zielonej Kolei, powołanego 
przez Centrum Efektywności Energe-
tycznej Kolei i koordynowanego przez 
PKP Energetyka. zięki temu do na-
pędu trakcyjnego wykorzystujemy już 
30 procent zielonej energii. Niedługo 
będzie to 0 procent.

Zieloną Nagrodę Kolejową za wdra-
żanie proekologicznych projektów na-
sza kolej odebrała również przed ro-
kiem.                                                       OS

- budowa trasy łączącej linię kolejową nr 131 (Chorzew Siemkowice) z linią 
nr 181 (Wieluń). Długość budowanej trasy - 30 km. W sierpniu marszałek 
Grzegorz Schreiber oraz Ireneusz Merchel, prezes PKP PLK, podpisali umowę 
na opracowanie dokumentacji i realizację tego projektu.

- modernizacja i elektryfi kacja linii kolejowej nr 24 między Piotrkowem 
a Bełchatowem z wydłużeniem do Bogumiłowa. Długość modernizowanej 
linii to 34,3 km, długość budowanej linii - 7,2 km. Umowa na realizację tego 
projektu została podpisana w grudniu 2022 roku podczas Europejskiego 
Forum Gospodarczego w Łodzi.

- w partnerstwie z woj. świętokrzyskim: dokumentacja modernizacji linii 
nr 25 między Tomaszowem Mazowieckim a Skarżyskiem Kamienną. Długość 
modernizowanej linii - 88 km . Przypomnijmy, że pociągi wróciły na tę trasę 
w grudniu 2021 roku - po 12 latach przerwy

Projekty z Łódzkiego zgłoszone do programu Kolej Plus:

Prestiżowe nagrody zostały wręczone podczas 
Kongresu Kolejowego w Centrum Nauki Kopernik w Warszawie

O nowej trasie marszałek Grzegorz Schreiber opowiadał na dworcu w Opocznie. 
Byli tam też Robert Telus, poseł PiS (drugi z prawej) i Janusz Ciesielski, radny 
Sejmiku (trzeci z prawej)

fot. PW

fot. PW

W połowie listopada marszałek Grzegorz Schreiber otrzymał Zieloną Nagrodę 
Kolejową za wspieranie kolei w dążeniu do neutralności klimatycznej.
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fot. Arch. szpitala

Tak ro i  i a  i i ia o r ika
To jedna z najważniejszych inwestycji rozpoczętych w 2022 roku w Łodzi. Trwa rozbudowa Wojewódzkiego Wielospecjalistycznego Centrum Onkologii 
i Traumatologii im. M. Kopernika. Będzie więcej miejsca na gabinety lekarskie i zabiegowe, a wnętrza staną się bardziej przyjazne dla pacjentów.

Nowe skrzydło szpitala powstaje 
od strony ul. Pabianickiej. Inwe-
stycja jest na etapie stanu surowe-
go zamkniętego. Trwa montaż sto-
larki okiennej. Rozbudowywana 
jest przede wszystkim część am-
bulatoryjna, czyli poradnie spe-
cjalistyczne oraz apteka, w której 
przygotowywane będą leki chemio-
terapeutyczne dla chorych. Zwięk-

szy się liczba gabinetów, zostanie 
też wydzielona przestrzeń dla ko-
ordynatorów onkologicznych, czy-
li osób, które bezpośrednio pracują 
z pacjentami, umawiają na wizyty 
i badania. Blisko wejścia powsta-
nie miejsce z odpowiednią liczbą 
stanowisk do spotkań pacjentów 
z koordynatorami, tak żeby byli ła-
two dostępni.

Ważnym elementem inwestycji 
jest rozdzielenie izby przyjęć pla-
nowych od izby przyjęć interwen-
cyjnych. Teraz są o ne połączone, 
a pandemia dodatkowo wykazała 
uciążliwość tego rozwiązania. Pra-
cownikom szpitala trudno było roz-
dzielić pacjentów co idowych od 
zdrowych. Po przebudowie to się 
zmieni. Pacjenci umówieni na pla-

nowe zabiegi nie będą musieli cze-
kać razem z tymi, którzy są przyj-
mowani w trybie interwencyjnym.

Nowe wnętrza mają być nie tyl-
ko funkcjonalne, ale również przy-
jazne dla pacjentów, dlatego szpital 
od lat współpracuje z projektanta-
mi wnętrz. eneralny wykonaw-
ca rozpoczętej w marcu inwestycji 
wybrał biuro projektowe, ale szpital 

ma też swoich architektów, którzy 
doradzają przy każdej realizowanej    
inwestycji.

Rozbudowa szpitala będzie 
kosztować 0 milionów złotych. 
2  milionów pochodzi z budżetu 
Samorządu Województwa Łódzkie-
go, 3  miliony zł to unijna dotacja 
z Urzędu Marszałkowskiego.

OS

fot. Arch. szpitala

Nowa część szpitala „Kopernika” powstaje od strony ulicy Pabianickiej
Tak będzie się prezentować nowy pawilon szpitala po zakończeniu inwestycji

Tak będzie wyglądało wnętrze nowego budynku szpitala

Inwestycja jest na etapie stanu surowego zamkniętego

fot. AS

fot. AS

W grudniu rozpoczął się montaż stolarki okiennej

- Rozbudowa szpitala im. Koperni-
ka to inwestycja wręcz historyczna, 
bo placówka jest jednym z naj-
ważniejszych elementów sieci wo-
jewódzkich instytucji służby zdro-
wia. Na rozbudowie zyskają przede 
wszystkim pacjenci, ale poprawi 
się także komfort pracy personelu, 
co jest równie ważne, ponieważ 
to zespół świetnych fachowców, 
o których trzeba należycie dbać. No-
woczesny sprzęt i nowatorskie me-
tody leczenia nowotworów wprowa-
dzone przez lekarzy to z pewnością 
sukcesy warte zapamiętania.

ki  ra

Halina Rosiak
radna klubu Prawa i Sprawiedliwości 
w Sejmiku WŁ:

fot. AS
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Nowym odcinkiem S14 kierowcy jeżdżą od czerwca 2022 roku

To  ra i  ała ob o i a o iTo  ra i  ała ob o i a o i
Na tę chwilę mieszkańcy Łodzi, ale też innych miejscowości czekali z niecierpliwością. W czerwcu 2022 roku oddany został do użytku 
odcinek nowej drogi ekspresowej S14 między węzłami Łódź Lublinek i Aleksandrów Łódzki. To pierwszy z dwóch nowych fragmentów 
trasy, która będzie zachodnią obwodnicą stolicy województwa.

i ki i i o   o ki o a  o a  ro i o a o  o 
Ta wiadomość dotarła do łodzian w czerwcu. Dzięki gigantycznemu wsparciu z Rządowego Funduszu Polski Ład wreszcie 
zostaną zbudowane dojazdówki do trasy ekspresowej S14 na Teofi lowie. Łódź dostała na to 65 milionów złotych.
Inwestycja usprawni organizację 
ruchu i bezpieczeństwo na łódz-
kich osiedlach Złotno i Teofilów. 
Pieniądze przyznane Łodzi w dru-
giej edycji Rządowego Funduszu 
Polski Ład - Programu Inwesty-
cji Strategicznych pozwolą miesz-
kańcom Teofilowa i okolicznych 
osiedli w pełni korzystać z drogi 
ekspresowej S1  i znacząco zmniej-
szą natężenie ruchu samochodów 
na drogach lokalnych.

Projekt obejmuje remont 
ulicy Rąbieńskiej - od Traktoro-
wej do Szczecińskiej, przedłużenie 
ulicy Kaczeńcowej - od Judyma 
do Rąbieńskiej, oraz połączenie 
ul. Kaczeńcowej z ulicą Traktoro-
wą. Za zgłoszeniem tej inwestycji 
do Polskiego Ładu byli sami miesz-
kańcy Łodzi. Projekt wygrał w gło-
sowaniu o  populi zbierając prawie 
20 tysięcy głosów, czyli 72,  pro-
cent poparcia. W tym momencie wę-

zeł Teofilów jest skomunikowany 
tylko z układem drogowym Alek-
sandrowa Łódzkiego, z kolei Łódź 
ma dostęp do obwodnicy tylko przez 
drogi dojazdowe na Retkini.

Inwestycja była przedmiotem go-
rących dyskusji już na etapie bu-
dowy węzła Aleksandrów Łódzki 
na drodze S1. Projekt nie uwzględ-
niał bowiem zjazdu w kierunku Łodzi 
po wschodniej stronie ekspresówki, 
bo władze Łodzi nie spełniły bardzo 

ważnego warunku, czyli rozbudowy 
i gruntownego remontu fragmentu 
ulicy Szczecińskiej. Miasto miało 
sfinansować to w ramach swojego 
budżetu. 

Ostatecznie problem został roz-
wiązany dzięki pieniądzom z pierw-
szej edycji Rządowego Funduszu 
Polski Ład. Łódź dostała na re-
mont ulicy Szczecińskiej prawie 

2 miliony złotych.
KW

Dobrą wiadomość o pieniądzach 
przyznanych z Rządowego Funduszu 
Polski Ład przekazał łodzianom 
Tobiasz Bocheński, wojewoda łódzki 

fot. ŁUW
 w Łodzi

fot. PW

Oddany do ruchu fragment S1  ma 
12,2 km. Jeżdżący nim kierowcy 
chwalą komfort codziennego po-
dróżowania. Jest dużo bezpieczniej, 
znacznie skrócił się też czas prze-
jazdu z Pabianic do Aleksandrowa 
Łódzkiego.

- zięki staraniom rządu Prawa 
i Sprawiedliwości oraz samorządu 
województwa łódzkiego skutecznie 

udaje nam się poprawiać trudną ko-
munikacyjną codzienność - mówił 
podczas otwarcia trasy rzegorz 
Schreiber, marszałek województwa 
łódzkiego.

- Trasa S1  ułatwia przejazd przez 
centrum Polski, ale dla łodzian 
i mieszkańców okolicznych miejsco-
wości to obwodnica, która usprawnia 
codzienne dojazdy. Mało jest miast na 

świecie, które mają ring autostrado-
wy - dodał Waldemar Buda, minister 
rozwoju i technologii.

Wartość inwestycji wyniosła ponad 
30 mln zł. Zbudowano cztery węzły: 

Łódź ublinek, Łódź Retkinia, Kon-
stantynów i Aleksandrów Łódzki. o 
zakończenia został ostatni, 1 -kilo-
metrowy fragment trasy S1  od węzła 
Aleksandrów do węzła Emilia, który 

zgodnie z planami zostanie oddany 
do ruchu wiosną 2023 r.

Przypomnijmy, że wiosną 
2022 roku wojewoda łódzki Tobiasz 
Bocheński wydał decyzję, dzięki 
której węzeł Emilia zostanie roz-
budowany, co umożliwi połączenie 

K 1 z autostradą A2 i ekspresową 
„czternastką”. Zaprojektowane ron-
do, łączące wszystkie trzy drogi, zde-

cydowanie zwiększy dostępność do 
tras szybkiego ruchu wokół Łodzi, 
a  brakujący odcinek drogi ekspre-
sowej S1 , która stanowi północno-
-zachodnią obwodnicę miasta, uzu-
pełni tzw. „ring autostradowy” wokół 
aglomeracji łódzkiej. Po zakończeniu 
prac Łódź będzie pierwszym miastem 
w Polsce z pełną obwodnicą drogo-
wą szybkiego ruchu.                KW, AA
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r y a  a ło y  i o r b y  ar ia

-  Jestem dumny z tego, jak dziś wy-
gląda ten budynek. Przez osiem lat 
stała tu ruina z powybijanymi szy-
bami. Teraz mamy piękne centrum 
specjalistyczne - mówił podczas 
prezentacji ośrodka w listopadzie 
Piotr Adamczyk, wicemarszałek 
województwa łódzkiego.  Zapo-
trzebowanie na pomoc z dziedziny 
psychologii i psychiatrii dziecięcej, 
a także młodzieżowej, jest ogrom-
ne, dlatego ta inwestycja jest dla 
nas tak ważna.

Centrum powstało przy ul. Miel-
czarskiego 3  w Łodzi w budynku 
dawnego szpitala pulmunologiczne-
go. Jest częścią Specjalistycznego 
Psychiatrycznego Zespołu Opieki 
Zdrowotnej, jednostki prowadzo-
nej przez Samorząd Województwa 
Łódzkiego. W maju oddany został 
do użytku parter budynku. W listo-
padzie gotowe były dwa kolejne 
piętra. Wnętrza starej kamienicy 
przeszły generalny remont. Powsta-
ły w nich poradnie specjalistyczne, 
w których pracują psychologowie, 
psychoterapeuci i terapeuci środo-
wiskowi. W nowej części jest też 
świetlica i  hostel, w którym młodzi 
pacjenci mogą się zatrzymać w ra-
zie potrzeby pomocy stacjonarnej.

- Teraz możemy uruchomić już 
wszystkie aspekty procesu terapeu-
tycznego, którego wymagają osoby 
niepełnoletnie. Udało nam się stwo-
rzyć do tego zespół 0 znakomitych 
specjalistów - mówi dyrektor Anna 

Środowiskowe Centrum Zdrowia 
Psychicznego dla Dzieci i Młodzieży 
„,PrzyStań” gotowe. To nowa, oddana 
w 2022 roku placówka, w której 
dzieci i młodzież borykające się 
z problemami psychicznymi otrzymają 
kompleksową pomoc. Powstała dzięki 
staraniom i wsparciu Samorządu 
Województwa Łódzkiego.

Centrum „,Przystań” zaprezentowali w listopadzie Piotr Adamczyk, wicemarszałek województwa łódzkiego 
oraz Anna Śremska, dyrektor Środowiskowego Centrum Zdrowia Psychicznego

Pracownicy centrum są pełni optymizmu i zapału do pracy z młodymi ludźmi potrzebującymi wsparcia

Do pracy w centrum udało się zebrać znak omity zespół specjalistów

- Środowiskowe Centrum Zdrowia 
Psychicznego dla Dzieci i Młodzieży 
„,PrzyStań” to placówka, której zna-
czenia nie da się przecenić. Przyszło 
nam zmierzyć się z rzeczywistością, 
z którą młodzież i dzieci coraz trud-
niej sobie radzą. Pandemia i związana 
z nią izolacja, potem agresja Rosji 
na Ukrainę i wywołany przez wojnę 
kryzys gospodarczy mają olbrzymi, 
negatywny wpływ na kondycję psy-
chiczną młodego pokolenia. Wystarczy 
spojrzeć na statystyki. A „,PrzySt ań” 
to miejsce, w którym młodzi miesz-
kańcy naszego województwa mają 
zagwarantowaną fachową pomoc 
w bardzo przyjaznym środowisku. 
To jedna z naszych najważniejszych 
inwestycji w 2022 roku.

oi  a i

Piotr Adamczyk
wicemarszałek WŁ 
oraz radny klubu 
Prawa i Sprawiedliwości w Sejmiku:

Śremska, dyrektor Środowiskowe-
go Centrum Zdrowia Psychicznego.

W Centrum „PrzyStań” wsparcie 
znajdą pacjenci do 21 roku życia.

- Pandemia, wojna w Ukrainie, 
kryzys gospodarczy to traumy, które 
powodują, że młodzi ludzie częściej 
potrzebują specjalistycznej opieki. 
Mamy dwa razy więcej pacjentów 
dziecięcych niż przed pandemią, 
a pacjentów nastoletnich ponad 

0 procent więcej - mówi Alek-
sandra ewandowska, konsultant 
krajowy w dziedzinie psychiatrii 
dzieci i młodzieży.  

Koszt całego projektu pod 
nazwą Środowiskowe Centrum 
Zdrowia Psychicznego dla zieci 
i Młodzieży to 1  mln zł. Pieniądze 
pochodzą z Ministerstwa Funduszy 
i Polityki Regionalnej. Stworzenie 
centrum wsparł Samorząd WŁ.      BG
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Podczas podsumowania projektu swoimi nowymi umiejętnościami 
chwaliły się dzieci z Przedszkola Miejskiego nr 112 w Łodzi

Ponad 13,5 miliona złotych od Urzędu Marszałkowskiego otrzymały w 2020 roku władze Łodzi na kolejny etap rewitalizacji 
Księżego Młyna. Pieniądze na rewitalizację jednego z najważniejszych zabytków Łodzi fabrykanckiej pochodziły 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego. Ten projekt otrzymał także blisko pół miliona złotych z budżetu państwa

Tę ważną dla mieszkańców Łodzi i regionu informację ogłosili w Łodzi wicepremier, minister kultury 
i dziedzictwa narodowego Piotr Gliński oraz Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii 

o   a r i a i a  o i
2 mld 745 mln euro otrzyma województwo łódzkie w ramach Programu Regionalnego „,Fundusze Europejskie dla Łódzkiego 2021-2027”. Istotna część tej 
kwoty przeznaczona będzie na rewitalizację zarówno dużych miast, jak i mniejszych miejscowości. Dla Łodzi zaplanowano na ten cel ponad 26 mln euro.

W zaakceptowanym w grudniu 
2022 roku przez Komisję Euro-
pejską programie Fundusze Euro-
pejskie dla Łódzkiego mieszkańcy 
Łodzi maja zagwarantowane około 

0 milionów euro. To pieniądze na 
dofinansowanie trzech projektów. 
Poza 27,1 mln euro na przebudo-
wę linii tramwajowej na ul. egio-
nów, Zielonej, Konstantynowskiej 
i Srebrzyńskiej oraz ,3 mln euro 
na utworzenie Europejskiego Cen-
trum Komedii i Edukacji Teatral-

nej przy Teatrze Powszechnym, 
2 ,2 mln euro ma zostać przezna-
czone na projekt rewitalizacji ob-
szarowej centrum Łodzi. Chodzi 
o część miasta między ulicami Na-
rutowicza, Zachodnią, Próchnika
Rewolucji 1 0  r., Wschodnią, Ja-
racza i Kilińskiego.

otacje zaplanowane na rewitali-
zację Łodzi to prawie jedna czwar-
ta całej puli środków na rewitaliza-
cję w naszym regionie. Łącznie jest 
to ponad 11 ,  milionów euro, 

w tym 2 ,2 mln euro dla Łodzi, 
1 ,  milionów euro dla Skier-
niewic oraz 77,7 milionów euro 
dla innych gmin w województwie. 
Poza tym Łódź będzie mogła się-
gać po dofinansowanie na inne pro-
jekty, tak jak to było w poprzed-
nich okresach programowania. 
Nie dotyczy to rewitalizacji z uwa-
gi na planowany podział środków 
na Łódź i region.

- Zależy mi na równomiernym 
podziale pieniędzy unijnych między 

miasta i gminy naszego wojewódz-
twa. Większa koncentracja środków 
w mieście wojewódzkim mogłaby 
budzić kontrowersje wśród mniej-
szych samorządów - mówił mar-
szałek rzegorz Schreiber. - War-
to także zaznaczyć, że Łódź, jako 
miasto wojewódzkie, ma większe 
możliwości ubiegania się o pienią-
dze unijne z programów szczebla 
krajowego, co dla mniejszych miast 
jest utrudnione.

OS

a a a ło ia  i ia ra a o a o a i  y ł o a
Tę dobrą wiadomość mieszkańcy Łodzi usłyszeli wiosną 2022 roku. Rząd Prawa i Sprawiedliwości przeznaczył fundusze 
na wydłużenie linii tramwajowej biegnącej ulicą Rzgowską, co umożliwi dojazd tramwajem do Instytutu Centrum Zdrowia Matki Polki.

To dobra informacja dla mieszkańców 
osiedla Kurczaki, ale przede wszyst-
kim dla pacjentów szpitala Matki Po-
lki, również tych spoza miasta. inia 
biegnąca ulicą Rzgowską od pętli Kur-
czaki zostanie przedłużona o 2 km, do 
samego szpitala. Wybudowanie torowi-
ska oraz zakup nowego taboru to koszt 
230 mln zł. Pieniądze pochodzą z rządo-

wego programu Fundusze Europejskie 
na Infrastrukturę, Klimat i Środowisko.

Nowoczesna linia ma powstać 
do 202  roku. Jej budowa - od pętli 
Chojny Kurczaki do ICZMP - oraz 
modernizacja obecnej infrastruktury, 
m.in. torowiska w ul. Rzgowskiej i roz-
budowa samej pętli Kurczaki, będzie 
kosztować około 130 mln zł. Kolejne 

100 mln zł zostaną wydane na zakup 
nowych tramwajów. Inwestycja umoż-
liwi dojazd do szpitala, ale również po-
prawi komunikację na osiedlu Chojny. 
Skorzystają także mieszkańcy gminy 
Rzgów, dla których pętla będzie wę-
złem przesiadkowym przed dalszą po-
dróżą autobusem.                              

KW

Ten atrakcyjny projekt został podsu-
mowany w Centrum Rozwoju Eduka-
cji Województwa Łódzkiego w Łodzi. 
Nauczyciele mówili o zaletach nauki 
języka obcego od najmłodszych lat, 
przedszkolaki chwaliły się nowymi 
umiejętnościami. Realizacja projektu 
„Łódzkie dwujęzyczne” rozpoczęła się 
w czerwcu 2021 roku. W fi nansowa-
nym z budżetu województwa łódzkie-
go projekcie wzięło udział 2  przed-
szkoli z całego regionu. Realizatorami 
działań były centra rozwoju edukacji 
WŁ w Łodzi, Piotrkowie, Skierniewi-
cach, Sieradzu i Zgierzu.

Nauka angielskiego była dosto-
sowana do wieku i potrzeb przed-
szkolaków. zieci uczyły się słówek 
i zwrotów przez taniec, śpiew, ryso-
wanie i oglądanie fi lmów. Okazało się, 
że to skuteczna metoda. Podczas pod-
sumowania projektu przedszkolaki 
pochwaliły się praktyczną umiejętno-
ścią posługiwania się językiem angiel-
skim. Przed gośćmi wystąpiły dzieci 
z Przedszkola Miejskiego nr 112 przy 
ulicy Wileńskiej w Łodzi.

Projekt „Łódzkie dwujęzyczne” bę-
dzie kontynuowany.

KW

y a  i  a  y i ki  y
W czerwcu w Łodzi Urząd Marszałkowski Województwa Łódzkiego podsumował pilotażowy 
projekt „,Łódzkie dwujęzyczne”, podczas którego ponad 2,5 tysiąca przedszkolaków z naszego 
województwa uczyło się języka angielskiego.

a i  ra o

Akceptacja trzech projektów dla Łodzi 
to bardzo dobra wiadomość dla miesz-
kańców. Przebudowa linii tramwajowej 
na ul. Legionów i Zielonej stanie się 
naturalną kontynuacją prowadzonej mo-
derniza cji torowiska do Konstantynowa 
Łódzkiego. Po zrealizowaniu całości pro-
jektu mieszkańcy Konstantynowa, Łodzi 
i okolicznych miejscowości będą mogli 
dotrzeć tramwajem do podziemnego 
przystanku kolejowego przy Kościuszki 
i Zielonej, a stamtąd do innych polskich 
miast. Remont Teatru Powszechnego 
jest od dawna oczekiwanym przedsię-
wzięciem, którego nie udało się zre-
alizować w poprzedniej perspektywie 
fi nansowej UE. Z satysfakcją przyją-
łem też przeznaczenie 26,2 mln euro 
na rewitalizację jednej z najbardziej 
zdegradowanych części Łodzi, między 
ulicami Narutowicza, Zachodnią, Próch-
nika, Wschodnią, Jaracza, Kilińskiego. 
Ten projekt z pewnością przyniesie 
ulgę łodzianom mieszkającym w tym 
rejonie miasta. Imponuje również skala 
środków. Jedna czwarta puli z kontraktu 
programowego dla stolicy regionu to po-
ważne pieniądze. 

Włodzimierz Fisiak
radny klubu Prawa i Sprawiedliwości 
w Sejmiku WŁ:
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Tak zbiornik w centrum Makowa wyglądał przed renowacją 

No to PomagaMy

S iedem rodzin ze S kalmierza w gmi-
nie Błaszki w powiecie sieradzkim, 
które w październiku zostały bez da-
chu nad głową po wybuchu butli z ga-
zem, będą mogły wrócić do swoich 
mieszkań. Ich dom zostanie odbudo-
wany. Pomoc dla gminy Błaszki była 
pierwszym wsparciem fi nansowym, 
którego udzieliło Łódzkie Stowarzy-
szenie Samorządowe „PomagaMy”, 
którego pomysłodawcą jest marsza-
łek województwa łódzkiego rze-
gorz Schreiber.

Powołanie stowarzyszenia marsza-
łek rzegorz Schreiber zapowiedział 
już w styczniu, podczas pierwszej 
w 2022 roku sesji Sejmiku. Wówczas 

w budżecie Województwa Łódzkie-
go zostały zabezpieczone pieniądze 
na realizację zadań stowarzyszenia 
w wysokości 300 tys. zł. O tym, jak 
ważna to inicjatywa mieszkańcy wo-
jewództwa przekonali się w lutym. 
Niestety…. Skutki wichur, jakie 
wówczas przeszły nad naszym re-
gionem, były dramatyczne. Zerwane 
dachy domów i budynków gospodar-
czych, powalone drzewa, uszkodzone 
linie energetyczne. Ucierpiało wiele 
gmin naszego regionu.

- Potrzebujemy formy pomocy, któ-
ra będzie szybka i sprawna. Propo-
nujemy więc formułę samopomocy 
samorządowej  mówił marszałek 

rzegorz Schreiber, zapraszając sa-
morządy lokalne do współpracy.

Na ten apel odpowiedziało czter-
dzieści samorządów. Te, które przy-
stąpiły do stowarzyszenia, będą 
udzielać sobie wzajemnej pomocy 
fi nansowej, kiedy któryś z samorzą-
dów zostanie dotknięty skutkami 
klęsk żywiołowych i innych nieocze-
kiwanych zdarzeń. Budżet „Pomaga-
M ” wynosił w 2022 roku 00 tys. 
zł i pochodził ze składek członków 
stowarzyszenia. Z tego 300 tys. zł 
to wkład samorządu województwa 
łódzkiego. Na koniec 2022 roku sto-
warzyszenie tworzyło już  samo-
rządów z naszego regionu.          OS, AK

Na początku 2022 roku Zarząd Województwa Łódzkiego zdecydował o utworzeniu stowarzyszenia, 
dzięki któremu ofi ary klęsk żywiołowych mogą otrzymać szybkie wsparcie. Stowarzyszenia już działa. 

Tak a y y  k ka i ora  y  
W roku 2022 Samorząd Województwa Łódzkiego zaoferował kolejne wsparcie, które pomoże walczyć z tym problemem. 
Zarząd województwa przeznaczył 1,5 mln zł na renowację zbiorników retencyjnych.

To kolejny projekt wspierający małą 
retencję w województwie łódzkim 

 po dotacjach na renowację rowów 
melioracyjnych i jazów. W roku 
2022 można było uzyskać pomoc 
na remonty zbiorników retencyj-
nych. Walka z suszą jest w naszym 

regionie niebywale istotnym celem, 
bo około 0 procent terenów woje-
wództwa łódzkiego jest zagrożo-
nych suszą rolniczą.

Radni Sejmiku Województwa 
Łódzkiego przeznaczyli na renowa-
cje zbiorników retencyjnych prawie 

1,  miliona złotych. To wsparcie dla 
samorządów lokalnych. Pieniądze 
zostały przeznaczone na 13 zadań 
zgłoszonych przez gminy. Wśród 
tych, które otrzymały dofinanso-
wanie, jest Urząd miny Maków 
w powiecie Skierniewickim. Na re-

nowację zbiornika wodnego w cen-
trum tej miejscowości mieszkańcy 
otrzymali ponad 122 tys. zł.

Zbiornik został oczyszczony i wy-
profilowany. zięki temu będzie 
spełniał swoje funkcje.

BG

Jednym z wyremontowanych zbiorników retencyjnych jest ten w Makowie 
pod Skierniewicami. Został oczyszczony i wyprofi lowany

Wichura wyrywała drzewa z korzeniami

Pod koniec września odbyło się I Walne Zebranie Delegatów Stowarzyszenia. 
Podczas spotkania wybrane zostały władze stowarzyszenia, co było formalnym 
rozpoczęciem jego działalności

Podczas wichur w lutym olbrzymie straty ponieśli między innymi mieszkańcy powiatu 
piotrkowskiego, w tym gminy Wolbórz. Wiatr był tak silny, że zrywał dachy

fot. UM W
olbórz

fot. PW

fot. Urząd Gminy Maków

fot. Urząd Gminy Maków

fot. UM W
olbórz

Zdaniem radnego

- Cieszę się, że zbiornik wodny 
w gminie Maków został wyremon-
towany dzięki wsparciu Samorządu 
Województwa Łódzkiego. Jest teraz 
estetyczny, ale co najważniejsze, 
spełnia ważną rolę retencyjną. Pro-
blem defi cytu wody narasta, dlatego 
tak istotne są działania wspomaga-
jące jej magazynowanie i zwiększe-
nie zasobów wód powierzchniowych. 

Paweł Sałek
radny klubu Prawa i Sprawiedliwości 
w Sejmiku Województwa Łódzkiego:
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fot. TG 
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Konkurs „Zwiększenie potencjału ra-
towniczego ochotniczych straży po-
żarnych województwa łódzkiego” zo-
stał ogłoszony w połowie roku. Miał 
na celu doposażenie tych jednostek, 
które oddały swój sprzęt strażakom 
z Ukrainy. Zainteresowanie było tak 
duże, że Sejmik WŁ podwoił kwo-
tę dotacji z 1,  do 3 mln zł. Wnioski 
złożyło 3  straży. Po raz pierwszy 
jednostki mogły same występować 
o pieniądze. o tej pory mogły to 
robić tylko za pośrednictwem gmin.

- oceniamy straże, które w obli-
czu największego zagrożenia potrafi ą 
się dzielić z innymi. Wy wsparliście 
druhów z Ukrainy, my wspieramy 
was - mówił marszałek rzegorz 
Schreiber podczas uroczystego apelu 
w Rąbieniu, gdzie spotkał się z pierw-
szą grupą strażaków.

otacje wynosiły do 20 tysięcy 
złotych. Były to pieniądze na kon-
kretne wyposażenie wskazane przez 
jednostkę.

KW

Nowe agregaty, pompy, węże, radiostacje, kamery termowizyjne, odzież 
bojowa - to sprzęt, jaki w 2022 roku trafi ł do 156 jednostek OSP. 
Samorząd Województwa Łódzkiego przekazał na ten cel 3 miliony złotych.

a  ar i  a ra ak

Strażacy z jednostek OSP wspartych w konkursie 
spotykali się z marszałkiem Grzegorzem Schreiberem

łównym wydarzeniem pikniku była 
rekonstrukcja bitwy, którą polskie 
wojsko stoczyło na polach pomiędzy 
Strońskiem i Beleniem pod Zduń-
ską Wolą. Armia Łódź, broniąca linii 
Warty i Widawki, przyjęła tu jedno 
z największych niemieckich uderzeń 

wojny obronnej 1 3  r. Urząd Mar-
szałkowski zorganizował ją po raz 
drugi. Z jeszcze większym rozma-
chem niż w 2021 roku.

Widowisko zwieńczył pokaz lotni-
czy oraz uroczyste, nocne upamiętnie-
nie ofi ar bitwy - w hołdzie zmarłym 

zostały zapalone znicze symbolizu-
jące śmierć około 2 0 polskich żoł-
nierzy. Piknik zakończył się koncer-
tami na scenie. Wystąpiła Orkiestra 
Reprezentacyjna Wojsk ądowych 
we Wrocławiu. wiazdą wieczoru 
był Piotr Cugowski z zespołem.   AA

Blisko 250 pasjonatów historii z 27 grup rekonstrukcyjnych. Kilkanaście tysięcy mieszkańców 
województwa. Rozmach i niesamowite emocje. Taki był piknik militarno-historyczny „,Łódzkie Pamięta 
- wojewódzka inscenizacja bitwy nad Wartą z września 1939 r.”, zorganizowany przez 
Urząd Marszałkowski WŁ oraz Łódzki Dom Kultury.

To było i ki  i ory  i o i ko

Polscy żołnierze zajmują pozycje po pierwszym odparciu ataku Niemców

 r y ło i  a o r io
W marcu 00 najlepszych uczniów 
szkół zawodowych z województwa 
łódzkiego, w tym 1 z niepełno-
sprawnościami, otrzymało stypen-
dia w ramach projektu „ iga Zawo-
dowców”. Samorząd Województwa 
Łódzkiego, przy wsparciu fundu-
szy unijnych, przeznaczył na ten cel 
3 mln 12  tys. zł. O stypendia apli-
kowali uczniowie szkół prowadzą-
cych kształcenie zawodowe, którzy 
uzyskali średnią ocen z przedmio-
tów zawodowych co najmniej ,7 . 
Stypendyści otrzymali wypłatę sty-

pendium za 10 miesięcy, czyli 3 tys. 
zł brutto. To pieniądze na sprzęt po-
trzebny do nauki, książki, warsztaty.

W czerwcu wręczone zostały sty-
pendia naukowe i artystyczne mar-
szałka województwa łódzkiego. 
Pierwsze otrzymało  uczniów i stu-
dentów z Łódzkiego. o stypendy-
stów trafi ło ponad 1 0 tys. zł. Nagro-
dy - od 2,  tys. do  tys. zł - przyznane 
zostały 2  uczniom szkół ponadpod-
stawowych, którzy  uczą się na terenie 
województwa łódzkiego. Wyróżnie-
ni są pasjonatami w swoich dziedzi-

Utalentowani, pracowici, wytrwali. Tacy są uczniowie i studenci 
uhonorowani stypendiami Samorządu Województwa Łódzkiego. 
Wsparcie na dalszy rozwój i realizację marzeń również w 2022 
roku popłynęło szerokim strumieniem.

nach, olimpijczykami i zwycięzcami 
konkursów przedmiotowych. Wśród 
stypendystów było też 12 studentów 
z Uniwersytetu Medycznego w Łodzi, 
 z Politechniki Łódzkiej, 2 z Uniwer-

sytetu Łódzkiego oraz 1 student piotr-
kowskiej fi lii Uniwersytetu Jana Ko-
chanowskiego w Kielcach. Łącznie 

23 osoby otrzymały nagrody w wy-
sokości od 3 tys. do  tys. zł.

Stypendia artystyczne przyznano 
osiemnastu młodym osobom. W tym 
gronie znalazło się szesnastu uczniów 
i dwóch młodych twórców. Trafi ły 
do nich nagrody na łączną kwotę 
72 tys. 00 zł.

- ram na skrzypcach, a otrzymane 
stypendium to wielka pomoc w dą-
żeniu do sukcesu. Taka nagroda mo-
tywuje mnie do dalszej pracy - mó-
wiła Marysia Walkiewicz ze Szkoły 
Muzycznej im. enryka Wieniaw-
skiego w Łodzi.

OS

fot. SEB

fot. SEB

Stypendyści odebrali nagrody podczas gali w Zespole Placówek Oświatowych 
i Nowoczesnych Technologii Województwa Łódzkiego w Łodzi

Wśród nagrodzonych byli uczniowie i studenci
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Drzwi do kultury szeroko otwarte

Transmitowany za pośrednictwem por-
talu „ rzwi do kultury” jubileuszowy, 
przygotowany na 0-lecie premiery, 
spektakl „Królewna Śnieżka i sied-
miu krasnoludków” w Teatrze Wiel-
kim obejrzało online prawie 2,  tysiąca 
widzów. Walentynkowy koncert „Ko-
chajmy” w Filharmonii Łódzkiej miał 
zbliżony wynik. Już choćby te liczby 
świadczą o tym, że projekt „ rzwi do 
kultury” przypadł do gustu zakocha-
nym w kulturze mieszkańcom woje-
wództwa łódzkiego.

Portal zadebiutował w połowie lute-
go 2022 roku. Można tu znaleźć spek-
takle, opery, koncerty, wystawy i fi lmy. 
Warsztaty, wykłady, lekcje muzealne, 

wywiady, recenzje i książki. Wszyst-
ko za pośrednictwem smartfona lub 
komputera, bez wychodzenia z domu. 
Przez ostatni rok do dyspozycji widzów 
były średnio dwa wydarzenia online 
miesięcznie. 

„ rzwi do kultury” to pierwszy taki 
projekt w kraju. aje możliwość zdal-
nego dostępu do materiałów multime-
dialnych przez portal streamingowy 
oparty na technologii fi lmu na życzenie, 
jak w przypadku popularnego O . To 
także przyjemność oglądania transmisji 
na żywo, na przykład spektakli i kon-
certów. ostęp do części zasobów jest 
bezpłatny, na przykład do wernisaży, 
wystaw, warsztatów, szkoleń. Na część 

publikowanych treści trzeba kupić bi-
let, czyli dostęp, jak w przypadku pre-
mier spektakli teatralnych czy koncer-
tów online.

Portal zawiera materiały z instytucji 
kultury prowadzonych przez samorząd 
województwa. To: Teatr Wielki, Teatr 
im. Stefana Jaracza, Filharmonia Łódz-
ka, Muzeum Sztuki, Muzeum Arche-
ologiczne i Etnografi czne, Łódzki om 
Kultury, Wojewódzka Biblioteka Pu-
bliczna. Ale „ rzwi do kultury” to także 
możliwość zaprezentowania Łódzkiego 
jako województwa fi lmowego. zięki 
portalowi mamy możliwość pokazania 
fi lmów z zasobów Wytwórni Filmów 
Oświatowych w Łodzi.                      AA

Spektakle i koncerty oglądane na żywo przez ponad dwa tysiące widzów, setki materiałów: fi lmów, recenzji, 
zapowiedzi, wykładów i warsztatów. Otwarty w lutym 2022 roku przez Urząd Marszałkowski Województwa 
Łódzkiego portal „,Drzwi do kultury” okazał się sukcesem. Tym, którzy z niego regularnie korzystają, dziękujemy 
za zainteresowanie. Wszystkich zapraszamy po dużo, dużo więcej…

ara  r  o ki
Wojewódzkie Jaracza Wędrówki, 
czyli pilotażowy projekt Wojewódz-
twa Łódzkiego i Teatru im. Stefana 
Jaracza zadebiutował na początku 
listopada. Na dobry początek ak-
torzy wyruszyli w teren ze spekta-
klem „Róbmy swoje , opartym na 
piosenkach i felietonach Wojciecha 
Młynarskiego. o tej pory przed-
stawienie zostało zaprezentowane 
w Bełchatowie, Sieradzu i Skier-
niewicach. 

„Róbmy swoje...” to wieczór po-
święcony twórczości geniusza pol-
skiej piosenki. W wykonaniu akto-
rów Jaracza publiczność ma okazję 
usłyszeć niezapomniane piosenki, 
w tym „Jesteśmy na wczasach”, 
„W Polskę idziemy”, „Jeszcze 
w zielone gramy”, oraz felietony, 
z których Wojciech Młynarski sły-
nął. Reżyserii spektaklu podjął się 

Melomani w całym regionie mogli 
wziąć udział w kolejnej edycji objaz-
dowego Wędrownego Festiwalu Fil-
harmonii Łódzkiej „Kolory Polski”. 
W 2022 było to dwanaście koncertów 
w dziewięciu obiektach sakralnych, 
a także w siedzibie fi lharmonii. Za-
witaliśmy do Charłupi Małej, Bełdo-
wa, Żarnowa, Krośniewic, Łowicza, 
Przedborza, Rogowa, idel, Zgierza.

Bardzo ruchliwy był także 
Łódzki om Kultury. Przykłady? 

Cykl koncertów, nawiązujących 
do postaci Józefa Wybickiego i Ma-
rii Konopnickiej - patronów roku 
2022. Spektakle odbyły się w Beł-
chatowie, Zduńskiej Woli, Opocznie 
i Kruszewcu Kolonii. Koncerty z oka-
zji Narodowego nia Niepodległości 
w Rząśni i Piotrkowie Trybunalskim, 
czy projekt „Nieme kino w drodze”, 
a pokaz fi lmu „ okator” Alfreda it-
chcocka z muzyką na żywo - w Beł-
chatowie.

Jacek Bończyk, aktor, librecista i re-
żyser, który wielokrotnie współpra-
cował z mistrzem.

W pilotażu programu ,,Woje-
wódzkie Jaracza Wędrówki  uczest-

niczą wstępnie trzy miasta, ale pro-
jekt będzie rozwijany na pozostałe 
miasta i gminy województwa. Warto 
śledzić repertuar Teatru im. Stefa-
na Jaracza.                                    AA

Wybitni twórcy, wielka literatura, szlachetna rozrywka, wirtuozerska gra - to wszystko i jeszcze więcej przywożą 
artyści Teatru im. Stefana Jaracza w Łodzi. Przywożą, bo samorząd województwa łódzkiego wysłał ich w teren.

W 2022 roku w teren wychodziły także inne instytucje kultury prowadzone 
przez Samorząd Województwa Łódzkiego.

Teatr imienia Jaracza wyruszył w teren ze spektaklem 
„,Róbmy swoje…” poświęconym Wojciechowi Młynarskiemu

W Bełdowie w powiecie zgierskim podczas festiwalu „,Kolory Polski” można było 
wysłuchać koncertu „,Pejzaże gitarowe w słońcu” zespołu Erlendis Quartet

Rekord widzów online należy do jubileuszowego, przygotowanego na 50-lecie premiery, 
spektaklu „Królewna Śnieżka i siedmiu krasnoludków” w Teatrze Wielkim
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Pierwszym wydarzeniem, na które można było wejść przez „,Drzwi do kultury”, 
był koncert walentynkowy „,Kochajmy” w Filharmonii Łódzkiej
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Przez ,,Drzwi do kultury"  można zajrzeć na przykład za kulisy spektaklu 
„,Zemsta”, jednej z najnowszych premier Teatru im. Stefana Jaracza

fot. Arch. Teatru im. Stefana Jaracza 

fot. Arch. Teatru im. Stefana Jaracza 

- Portalem „Drzwi do kultury”, udostęp-
nionym w 2022 roku, wyznaczyliśmy 
nowy trend. Dzięki temu projektowi 
mieszkańcy naszego regionu, ale także 
w zasadzie całego kraju, mogą odwie-
dzić instytucje kultury prowadzone przez 
Samorząd Województwa Łódzkiego 
w dowolnym miejscu i czasie. Otrzymali 
szansę na obcowanie z kulturą najwyż-
szej próby, a nasze placówki zyskały 
nowych odbiorców i świetną promo-
cję. Po frekwencji na przedstawieniach 
i koncertach transmitowanych online 
i liczbie odwiedzin na stronie widać, 
że to był strzał w dziesiątkę. Portal nie 
jest jednak jedynym sposobem otwie-
rania drzwi do kultury. Nasze placówki, 
Filharmonia Łódzka, Łódzki Dom Kultu-
ry, a w ostatnich miesiącach Teatr im. 
Stefana Jaracza, organizują imprezy 
i przedstawienia poza Łodzią, dzięki cze-
mu są bliżej mieszkańców województwa. 

oi  a i

Zbigniew Ziemba
wicemarszałek WŁ 
oraz radny klubu 
Prawa i Sprawiedliwości w Sejmiku:
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W kwietniu 2022 roku Urząd Marszałkowski ogłosił nowatorski w skali kraju program „,Województwo Łódzkie Ogrodem Polski 
- Ogrody przyjazne naturze”. Chodzi w nim o to, żeby nasz region stał się jeszcze piękniejszy. Ta propozycja okazała się hitem 2022 roku. 

- Ten program to zachęta, aby w na-
szych miastach i gminach powsta-
wały enklawy zieleni, żeby zdro-
wo i przyjemnie nam się mieszkało, 
pracowało oraz odpoczywało - mó-
wił marszałek rzegorz Schreiber, 
przedstawiając szczegóły projektu.

Samorząd Województwa Łódzkie-
go przeznaczył na program  mln zł. 
3 mln zł na konkurs dla lokalnych 
samorządów, które mogły zgłaszać 
pomysły dotyczące tworzenia, ada-
ptacji lub uatrakcyjniania przestrze-
ni zielonych. Wsparcie otrzymały 
22 projekty. Kolejne 2 miliony zło-
tych wyniosła pula na popularyza-
cję przyrody, między innymi szkole-
nia, wycieczki prezentujące piękno 
naszego regionu, konkursy. Pomysł 

okazał się strzałem w dziesiątkę. Pra-
wie  tys. mieszkańców całego regio-
nu wzięło udział w warsztatach oraz 
wycieczkach organizowanych od wa-
kacji. Specjaliści z zakresu ekologii, 
ogrodnictwa, przyrody czy bioróżno-
rodności odwiedzili każdy powiat. 
Spotykali się z przedstawicielami 
samorządów i mieszkańcami. Wśród 
tych ostatnich, bardzo zaangażowa-
nymi słuchaczami były dzieci, które 
brały też udział w zajęciach praktycz-
nych, np. budowały budki lęgowe dla 
ptaków. Podczas wycieczek po naj-
piękniejszych miejscach wojewódz-
twa mieszkańcy zwiedzali m.in. Re-
zerwat Przyrody Niebieskie ródła, 
pałac i parki w Nieborowie oraz Ar-
kadii, arboretum w Rogowie.

Blisko 100 prac  z całego regio-
nu wpłynęło na konkurs fotografi cz-
ny „Województwo Łódzkie Ogro-
dem Polski”. Zadaniem uczestników 
było wykonanie zdjęć prezentujących 
miejsca o szczególnych walorach 
przyrodniczych i krajobrazowych. 
Takie obszary Zarząd Wojewódz-
twa Łódzkiego wyróżnia i promu-
je także specjalnym certyfi katem. 

o tej pory otrzymały go już zespół 
pałacowo-ogrodowy w Nieborowie 
powiat łowicki  wraz z ogrodem 

sentymentalnym w pobliskiej Arka-
dii, urokliwy Park Miejski w Skier-
niewicach oraz Zespół Pałacowo
-Parkowy Parku Prymasowskiego 
w Skierniewicach.

OS, KW, AA

Ryneczki cieszą się dużym zainteresowaniem. Mieszkańcy Łodzi, ale i innych 
miast dostali możliwość zakupu zdrowej żywności prosto od rolników 

y ki i  r y ły  bo ro o o  ro ika 
o a i  i ro o

Tłumy klientów szturmowały w soboty Ryneczek Marszałkowski i Ryneczek 
Wojewódzki w Łodzi. Zadowoleni byli i sprzedający, i ich klienci. Pierwsi 
dostali bezpłatne miejsca handlu i możliwość dotarcia do nowego grona 
odbiorców, drudzy - szansę na zakup świetnych towarów.
Ryneczki zadebiutowały 1 paździer-
nika. To pomysł rzegorza Schrei-
bera, marszałka województwa 
łódzkiego, jak skutecznie wyko-
rzystać wprowadzone na początku 
2022 roku przez rząd Prawa i Spra-
wiedliwości ułatwienia dla rolniczej 
sprzedaży detalicznej.

Oferta ryneczków jest imponują-
ca. Świeże warzywa i owoce, pięk-
nie pachnące pieczywo, smakowicie 
wyglądające sery i inne produkty 
mleczne, kuszące zapachem i wy-
glądem wędliny, bogaty wybór mio-
dów, nawet gotowe dania.

Ryneczek Marszałkowski po-
wstał w centrum Łodzi, przy ulicy 

rewnowskiej 7 , Ryneczek Wo-
jewódzki - przy Porcie Łódź. Zo-
stały przygotowane we współpracy 
Urzędu Marszałkowskiego z Łódz-
kim Ośrodkiem oradztwa Rolni-
czego w Bratoszewicach, Portem 
Łódź oraz Łódzką Agencją Rozwoju 
Regionalnego. Łódź jest pierwszym 
miastem wojewódzkim w Polsce, 
gdzie takie miejsca handlu zostały 
stworzone. Zadowoleni są i rolnicy, 
i ich klienci.

MM

Zwycięzcom konkursu fotografi cznego „,Województwo Łódzkie Ogrodem Polski” nagrody 
wręczył w Pałacu Herbsta w Łodzi marszałek Grzegorz Schreiber. Pierwsze miejsce zajęła 
Aneta Kafarska za zdjęcie „,Zielono mi” wykonane w Parku Miejskim w Łęczycy. 
Druga była Patrycja Nawrocka, autorka zdjęcia „,Ogród – Polska w rozkwicie” wykonanego 
w Jasionce w gminie Zgierz, a trzecie Anna Białek za zdjęcie „,Zachód słońca 
nad Wartą” wykonane w Załęczańskim Parku Krajobrazowym. Wyróżnienia zdobyli: 
Ewelina Jędruszek, Mateusz Rogut, Katarzyna Wawrzyńczak, Sylwia Ryszka i Izabela Widelska

  ł r a ył a or  o a 
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Rolnicy długo czekali, żeby powstało takie miejsce. Chwalili, że w końcu mogą się otworzyć na szersze grono odbiorców
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W listopadzie poznaliśmy laureatów konkursu Urzędu 
Marszałkowskiego WŁ „,Weekend na wsi - pełen smaku
i atrakcji”. Nagradzamy w nim, między innymi, miejsca, 
gdzie można spędzić fantastyczny urlop oraz ludzi, którzy 
je stworzyli. Jury, po przejechaniu setek kilometrów 
i odwiedzeniu kilkunastu miejsc na mapie województwa, 
wybrało najciekawsze propozycje.
Skansen Niebowo w Wincentynowie 
wygrał w kategorii „Weekend pełen 
atrakcji i smaku”, w której oceniane 
były gospodarstwa agroturystycz-
ne. Niebowo to dziecko małżeństwa 
Edyty Cieślik-Mroczek i Krzyszto-
fa Mroczka. Wśród oazy sielskiej 
zieleni znajdziemy tu m.in. bielo-
ną chatę krytą strzechą, drewniany 
spichlerzyk i murowaną z kamienia 
piwniczkę. Czas się tutaj zatrzymał. 
Jest spokojnie, pięknie i smacznie. 

oście mogą spróbować pysznego 
barszczu i jabłecznika na bazie re-
gionalnych produktów.

- Stworzyliśmy to miejsce z pa-
sji - mówi Edyta Cieślik-Mroczek, 
która z wykształcenia jest plastycz-
ką, czego łatwo się domyślić, podzi-
wiając aranżację gospodarstwa i wy-
strój wnętrz. Tę pasję widać także 
w atrakcjach dla gości. Odbywają 
się tu warsztaty artystyczne inspi-
rowane opoczyńską kulturą ludo-
wą, koncerty, potańcówki i plenery 
malarskie.

Nazwa Niebowo pochodzi od ko-
loru. - awniej, kiedy farbowano 
wełnę na wełniaki, można było wy-
brać kolor niebowy. To odcień nie-
bieskiego - tłumaczy Edyta Cieślik-
-Mroczek.

Państwo Mroczkowie podkreślają, 
że ludzie, którzy do nich przyjeżdża-
ją, są gośćmi, nie klientami. Wszy-
scy mają czuć się u nich jak w domu.

- Niebowo przyciąga nie tylko wy-
glądem i aranżacją. Widać tu przede 
wszystkim serce właścicieli. Chciał-
bym mieć jak najwięcej takich wy-
jątkowych miejsc w województwie 
łódzkim - mówił rzegorz Schrei-
ber, marszałek województwa łódz-
kiego, wręczając nagrodę właści-
cielom siedliska z Wincentynowa.

W województwie łódzkim dzia-
ła około 0 gospodarstw agrotury-
stycznych. Urząd Marszałkowski 
Województwa Łódzkiego organizuje 
dla nich konkursy od trzech lat. Po-
ziom z roku na rok jest coraz wyższy.

AK

To była trzecia edycja konkursu „,Weekend 
na wsi”. Wpłynęły 34 zgłoszenia w trzech 
kategoriach: „,Weekend pełen atrakcji i sma-
ku”, w której oceniane były gospodarst-
wa agroturystyczne oraz „,Aktywny weekend 
na wsi” i „,Smaczny weekend na wsi”, gdzie oce-
niane były fi lmy promujące agroturystykę oraz 
atrakcje kulinarne województwa. Pula nagród 
wynosiła 40 tys. zł.
W kategorii „,Weekend pełen atrakcji i smaku” 
wyróżnienia zdobyły Dwór Kiełczówka z powia-
tu piotrkowskiego oraz Agrochatka - Zielony 
Zakątek ze Skrzynna w powiecie wieluńskim.

Skansen Niebowo w Wincentynowie w powiecie opoczyńskim wygrał 
w kategorii „,Weekend pełen atrakcji i smaku”. Nagrodę właścicie-
lom, Edycie Cieślik-Mroczek i Krzysztofowi Mroczkowi, wręczył 
Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego

Skansen Niebowo to malowniczo położony zespół zabytkowych budynków. 
Pokoje dla gości zostały urządzone w drewnianym, piętrowym domu W murowanym budynku urządzone zostały kuchnia oraz salon

W wystroju wnętrz widać plastyczny zmysł właścicielki W ciepłe dni posiłki można zjeść na okazałym tarasie

Siedlisko Besiekiery w powiecie łęczyckim - drugie miejsce w kategorii „,Weekend pełen atrakcji i smaku”. Goście mogą 
poznać tutaj zwierzęta gospodarskie, wziąć udział w warsztatach ginących rzemiosł, np. bibułkarstwa. Warto spróbować 
kapuśniaku z prażokami, zalewajki i kartofl arzu z boczkiem

Stary Spichlerz nad Wartą w Dębinie w powiecie wieluńskim - trzecie miejsce w kategorii „,Weekend pełen atrakcji 
smaku”. Znajdziemy tu m.in. tężnię solankową, jacuzzi, dwa stawy i plac zabaw dla dzieci. Możemy skorzystać 
z warsztatów rzeźbiarskich i spróbować owoców, warzyw oraz ziół z ekologicznych upraw
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Tak lśniły gwiazdy 
Popularni artyści zagrali i zaśpiewali podczas imprez organizowanych w 2022 roku 

przez Urząd Marszałkowski Województwa Łódzkiego.

Krystian Ochman rozgrzał publiczność podczas 
sieradzkiej odsłony Dni Otwartych Funduszy Europejskich

Zenon Martyniuk wystąpił podczas rozpoczęcia 
lata w Ostrowie Warckim

Ray Wilson i zespół Feel zagrali podczas Dożynek Województwa Łódzkiego w Radomsku

Zespół De Mono był gwiazdą Gali Nagrody Gospodarczej 
Województwa Łódzkiego podczas Europejskiego Forum 
Gospodarczego w Łodzi
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